
СПІВПРАЦЯ | У Представ-
ництві Ради Європи у Києві 
21 жовтня відбулася зустріч 
представників ФПУ з Групою 
експертів з протидії торгівлі 
людьми (GRETA).

СПО | У Будинку профспілок 
17 жовтня відбулося засі-
дання Спільного представ-
ницького органу об’єднань 
профспілок, на якому роз-
глядалися актуальні питання 
діяльності ФПУ. Вів засідан-
ня перший заступник голови 
СПО об’єднань профспілок, 
в. о. заступника Голови ФПУ 
Григорій Осовий.

ЗУСТРІЧ | 23 жовтня відбу-
лася робоча зустріч голови 
облдержадміністрації Хмель-
ниччини Василя Ядухи з Го-
ловою Федерації професій-
них спілок України Юрієм 
 Куликом.
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ДОЛУЧАЙТЕСЬ  
ДО ОБГОВОРЕННЯ
Будь-який матеріал номера можна обго-
ворити на нашому сайті www.psv.org.ua

Передплатити видання можна в будь-якому пошто-
вому відділенні України за «Каталогом видань України» 
або  скориставшись послугою «Передплата ON-LINE»  
на корпоративному сайті ДП «Преса» www.presa.ua

Триває передплата  
центральних профспілкових видань на 2014 рік
Вартість передплати на 2014 рік:  
газета «Профспілкові вісті» – 156,00 грн 
 (передплатний індекс – 22152), 
журнал «Бібліотечка голови 
проф спілкового комітету» – 
68,04 грн  (передплатний індекс – 
22909).

Євген Драп’ятий: «Шевченко і профспілки:  
спільні  кроки боротьби»                                                      .05

ЧИ ПРАВИЛЬНО РОЗУМІЮТЬ 
ПРЕСТИЖНІСТЬ 

ПРАЦІ РОБОТОJ
ДАВЦІ ТА САМІ 

 ПРАЦІВНИКИ? .11 

Підвищення 
престижності 
праці  

як необхідність

Крадіжка каналізаційних люків – одна з бо-
лючих проблем усіх міст України, байдуже – 
великих чи малих. Унаслідок «рейдів» мис-
ливців за металобрухтом, які викрадають 
кришки люків, залишаються провали, що 
надзвичайно небезпечні для пішоходів та 
автомобілістів. Подеколи саме відсутність 

кришки стає причиною нещасного випадку, 
а то й трагедії. Нещодавній випадок у Льво-
ві з дворічним Дмитриком, який упав у зя-
ючий отвір каналізаційного люка й загинув, 
збурив громадськість. «Профспілкові вісті» 
з’ясовували, чи до снаги комунальни-
кам побороти це зло. .08

ЛЮДИ ТА ЛЮКИ
 .03

ТЕМА НОМЕРА | ЧОМУ ПЛАТОЮ ЗА ДРІБНЕ ХУЛІГАНСТВО СТАЄ ЛЮДСЬКЕ ЖИТТЯ?
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ЗАСІДАННЯ СПО

СПІВПРАЦЯ

ЯК ПОВІДОМЛЯЄ ІНФОР МАJ
ЦІЙНОJАНАЛІТИЧНИЙ ЦЕНТР 
ФПУ

НІ N ТРУДОВОМУ РАБСТВУ! 

Тетяна РУБАН
 «ПВ»

О

Шановні спілчани!

Прийміть сердечні вітання з нагоди професійного свята!
Це свято усіх, хто пов’язав своє життя з дорогою: водіїв, ре-
монтних робітників, диспетчерів, кондукторів, інженерно-
технічних працівників, підприємців, які здійснюють пасажир-
ські та вантажні перевезення. Від злагодженої та стабільної 
роботи автомобільного транспорту й дорожнього господар-
ства залежить успішність функціонування усіх галузей вітчиз-
няної економіки та міжнародний імідж України.
ФПУ й надалі обстоюватиме трудові, соціально-економічні 
права та інтереси автомобілістів і дорожників, робитиме 
все можливе для створення безпечних умов вашої праці. 
У цей святковий день бажаю всім міцного здоров’я, щастя, 
добробуту, нових трудових здобутків, успішної та безава-
рійної роботи!
З повагою

Юрій КУЛИК,
Голова Федерації професійних спілок України

Шановні члени профспілки працівників  автомобільного 
транспорту та шляхового  господарства України!

Щиро вітаю вас із професійним святом!
Попри труднощі фінансово-економічних проблем наших га-
лузей, трудові колективи автомобілістів та дорожників праг-
нуть стабільності в роботі, можливості надання якісних по-
слуг з автоперевезення та користування автошляхами. Інша 
справа, що наші прагнення не завжди підтримуються відпо-
відними органами влади. Тому профспілка бере активну 
участь у роботі законодавчих і виконавчих органів, намага-
ється використовувати можливості соціального діалогу.
Від імені президії ЦК профспілки бажаємо вам міцного 
здоров’я, добробуту в сім’ях, стабільності у роботі та гідної 
оплати праці.
З повагою

Олег ХМАРНИЙ,
голова Профспілки працівників автомобільного 

транспорту та шляхового господарства України

«В умовах світової 
економічної кри-
зи ринок праці в 
Україні демон-

струє стабільність, спостері-
гаються певні позитивні тен-
денції. Скоротився рівень 
безробіття, визначений за 
методологією МОП. Якщо за 
І півріччя 2012 року він ста-
новив 7,8%, то за підсумка-
ми І півріччя 2013 року ско-
ротився до 7,5%», – повідо-
мила Наталія Королевська.
За її словами, рівень безро-
біття в Україні залишається 
нижчим, ніж у багатьох краї-
нах Європейського Союзу, де 
в середньому становить 11%.
«За 9 місяців 2013 року за 
направленням Держслужби 
зайнятості працевлаштова-
но 113 200 безробітних із 
числа малоконкурентних на 
ринку праці громадян. Це 
майже вдвічі більше, ніж за 
відповідний період минуло-
го року», – сказала Наталія 
Королевська.
Вона зазначила, що у червні 
запрацював механізм ком-

пенсації роботодавцям єди-
ного соціального внеску. «Ро-
ботодавці можуть отримати 
компенсацію за працевла-
штування малоконкурентних 
на ринку працівників, за 
створення робочих місць у 
пріоритетних галузях еконо-
міки з оплатою понад три мі-
німальні зарплати», – повідо-
мила високопосадовець.
Разом із тим, зауважила вона, 
зростає кількість людей, які 
використовують можливість 
розпочати власну справу, 
отримавши одноразову річну 
допомогу з безробіття: у січні-
вересні ц. р. цим правом ско-
ристалися 11 600 осіб, що на 
2900 більше, ніж за аналогіч-
ний період 2012 року.
Крім того, зростає рівень 
працевлаштування безро-
бітних після завершення 
професійного навчання. «У 
січні-вересні 2013 року за 
направленням центрів за-
йнятості проходили профе-
сійне навчання 180 500 без-
робітних», – підсумувала 
Наталія Королевська.

ЗІ СВЯТОМ!

ПІДСУМКИ

Федерація профспілок України актив-
но співпрацює з міжнародними урядо-
вими та неурядовими організаціями, 
які займаються проблемами трудо-
вої міграції та протидіють безжалісній 
експлуатації людини. Це підтверди-
ла зустріч представників ФПУ з Гру-
пою експертів з протидії торгівлі людь-
ми (GRETA), що відбулася 21 жовтня у 
Представництві Ради Європи у Києві.

ПРИНЦИПОВА ПОЗИЦІЯ ПРОФСПІЛОК

27 ЖОВТНЯ N ДЕНЬ  
АВТОМОБІЛІСТА І ДОРОЖНИКА

БЕЗРОБІТТЯ В УКРАЇНІ 
СКОРОТИЛОСЯ ДО 7,5%
Ринок праці в Україні, попри світову еко-
номічну кризу, демонструє стабільність. 
Про це повідомила міністр соціальної по-
літики України Наталія Королевська під час 
Все української наради з питань зайнятості, 
 повідомляє прес-служба Мінсоцполітики.

Фото Анатолія ЛИСЕНКА

У Будинку профспі-
лок 17 жовтня від-
булося засідання 
Спільного представ-
ницького органу 
об’єднань профспі-
лок, на якому роз-
глядалися актуальні 
питання діяльнос-
ті ФПУ. Вів засідання 
перший заступник го-
лови СПО об’єднань 
профспілок, в. о. за-
ступника Голови ФПУ 
Григорій Осовий.
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ЗУСТРІЧ

РОБОЧА ЗУСТРІЧ

ЮРІЙ КУЛИК: PПРОФСПІЛКИ 
ХМЕЛЬНИЧЧИНИ 
СПРОМОЖНІ ВИРІШУВАТИ 
НАЙБІЛЬШ ЧУТЛИВІ ДЛЯ 
ЛЮДЕЙ ПРАЦІ ПИТАННЯR

Головував на зустрічі 
перший заступник мі-
ністра Костянтин Єфи-
менко, який повідо-

мив, що захід проводиться 
за дорученням віце-пре-
м’єр-міністра Олександра 
Вілкула з метою вивчення 
проблем галузі та вжиття 
необхідних заходів для їх 
вирішення.
Найбільш болючим для 
працівників підприємств 
міськелектротранспорту є 
питання недостатнього від-
шкодування державою ви-
трат на перевезення піль-

гових категорій пасажирів. 
Звідси – низька зарплата, 
затримки з її виплатою, не-
належний технічний стан 
транспортних засобів та ін.
Виступаючи на нараді, 
представник профспілок 
наголосив на тому, що про-
блеми електротранспорт-
ників накопичувалися ро-
ками. І незважаючи на не-
одноразові звернення ЦК 
профспілки, ФПУ до вищих 
гілок влади, більшість з 
них, на жаль, і до сьогодні 
не розв’язані. Проте, шля-
хом виходу з цієї ситуації 

може бути лише конструк-
тивна спів праця з владою 
як на центральному, так і 
місцевому рівнях. Як при-
клад було наведено ухва-
лення завдяки допомозі 
міністерства постанови 
КМУ про встановлення до-
говірних відносин між за-
мовником на перевезення 
пасажирів – місцевим орга-
ном влади та виконавцем 
робіт – підприємством 
електротранспорту. Однак 
ця постанова належним 
чином не виконується. 
На думку Олексія Романю-

ка, проблеми галузі мо-
жуть бути вирішені лише 
на рівні Міністерства фі-
нансів, Прем’єр-міністра 
або Президента України. 
Наприкінці обговорення 
Костянтин Єфименко за-
певнив, що про підсумки 
зустрічі він доповість Олек-
сандру Вілкулу, а наступне 
зібрання заплановано про-
вести за два тижні за учас-
тю профспілок, представ-
ників Міністерства фінансів 
України та керівників під-
приємств корпорації «Укр-
електротранс».

23 жовтня відбула-
ся робоча зуст річ 
голови облдерж-
адміністрації Хмель-
ниччини Василя 
Ядухи з Головою Фе-
дерації професійних 
спілок України  Юрієм 
Куликом, повідом-
ляє Інформаційно-
аналітичний центр 
ФПУ.

ПРОБЛЕМИ ЕЛЕКТРОТРАНСПОРТНИКІВ N  
НА КОНТРОЛІ УРЯДУ І ПРОФСПІЛОК

ЗБОРИ

Тетяна ГРИЦИНА

У заході взяли участь 
заступник Голови ФПУ 
Сергій Кондрюк, пер-
ший заступник місь-

кого голови Леонід Бицюра, 
керівник апарату Тернопіль-
ської обласної ради Ігор Ду-
леба, начальник відділення 
НСПП в Тернопільській об-
ласті Наталія Шершньова.
Відкриваючи зібрання, го-
лова обласної ради проф-
спілок Андрій Присяжний 
обґрунтував основні причи-
ни прийняття президією 
обл профради рішення про 
проведення профспілкових 
зборів, ознайомив із ситуа-
цією, що склалася сьогодні 
з виплатою зарплати, за-
йнятістю та забезпеченням 
інших прав і гарантій пра-
цівників на підприємствах 
та в організаціях області.

РИНОК ПРАЦІ

За методологією МОП, рі-
вень безробіття в Терно-
пільській області поступово 
знижується, хоча й залиша-
ється при цьому одним з 
найвищих в Україні (10,7%). 
Однак за звітними цифрами 
щодо створення щорічно 
більше 15 тис. робочих 
місць прихована негативна 
тенденція зменшення се-
редньооблікової чисельнос-
ті штатних працівників та 
кількості застрахованих 
осіб. А тому до проекту те-
риторіальної угоди на на-
ступний період соціальним 
партнерам запропоновано 
внести зобов’язання щодо 
щорічного збільшення се-
редньооблікової чисельнос-
ті штатних працівників.

РІВЕНЬ ЗАРОБІТНОЇ 
ПЛАТИ

Зрозуміло, що рівень заро-
бітної плати бюджетників 
залежить насамперед від 
рішень Верховної Ради й 
уряду. Однак відсутність об-
ласного бюджету на 2013 
рік обмежує можливості 
установ і організацій у здій-
сненні заходів щодо підви-
щення зарплати, оплати що-
річних відпусток, надання 
матеріальної допомоги на 
оздоровлення тощо.
Рівень зарплати у виробни-
чій сфері значною мірою за-
лежить від ефективності со-
ціального діалогу між робо-
тодавцями і профспілками 
через систему колдоговірно-
го регулювання. Проте в об-
ласті лише в кожному п’я-
тому колективному договорі 

тарифна ставка робітника 
І розряду перевищує розмір 
мінімальної зарплати.

ЗАБОРГОВАНІСТЬ

Не подолано в області таке 
прикре явище, як заборгова-
ність із заробітної плати. 
Більше того, порівняно з по-
чатком року вона має тен-
денцію до зростання (з 7 до 
10 млн грн). Більша частина 
цієї заборгованості зосеред-
жена на підприємствах дер-
жавної та комунальної форм 
власності. Причиною затрим-
ки є несвоєчасне надходжен-
ня бюджетних коштів за ви-
конані держзамовлення.
Крім офіційно зафіксованої 
заборгованості із зарплати на 
підприємствах області існує й 
прихована. І в таких випад-
ках, на жаль, пасивну пози-
цію займають окремі проф-
спілкові комітети. Постає ак-
туальне питання законодав-
чого врегулювання посилен-
ня відповідальності робото-
давців за затримку зарплати, 
«тіньові» її виплати, прихова-
ну зайнятість тощо.

СОЦІАЛЬНИЙ ЗАХИСТ 
ТА ОХОРОНА ПРАЦІ

До існуючих соціальних про-
блем у 2013 році долучилися 
масові факти значного про-
строчення термінів перераху-
вання суб’єк там господарю-
вання гарантованих виплат 
застрахованим особам через 
установи Державної казна-
чейської служби. Зокрема, 
затримуються платежі на 
оплату витрат із тимчасової 
втрати працездатності та до-
помоги по вагітності і поло-
гах. За останніми даними, за-
гальна сума непроведених 
платіжних доручень переви-
щує 8,2 млн грн, а термін за-
тримки сягає 28 робочих днів. 
Є інформація, що в окре мих 
колективах не оплачені лист-
ки тимчасової непрацездат-
ності ще за серпень.
У свою чергу, більш-менш 
стабільними є показники з 
охорони праці та виробни-
чого травматизму в області.
На зібранні виступили й 
профспілкові активісти, які 
порушували проблемні пи-
тання соціально-трудових 
відносин як в області зага-
лом, так і трудових колекти-
вах зокрема. Учасники об-
ласних профспілкових збо-
рів прийняли резолюцію, в 
якій висунули цілу низку ви-
мог до Верховної Ради та 
Кабінету Міністрів, а також 
місцевих органів влади та 
роботодавців області.

ГІДНА ПРАЦЯ [ ОСНОВА 
СОЦІАЛЬНОГО 
ДОБРОБУТУ
18 жовтня у Тернополі в приміщенні Укра-
їнського дому «Перемога» відбулися об-
ласні профспілкові збори на тему «Гідна 
праця – основа соціального добробуту та 
економічного прогресу».

Робочу зустріч у Міністерстві інфраструкту-
ри України, що відбулася 22 жовтня та була 
присвячена вирішенню проб лем міського 
електротранспорту, голова Профспілки пра-
цівників ЖКГ, місцевої промисловості та по-
бутового обслуговування Олексій Романюк 
оцінив як найбільш позитивну порівняно з 
попередніми нарадами з цього питання.
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НА СКОРОЧЕННЯ PСОЦІАЛКИR 
ВІДПОВІЛИ СТРАЙКОМ

ПЕДАГОГАМ ВИСУНУЛИ 
УЛЬТИМАТУМ ПРО ЗМІНУ 
СТАТУТУ

НІ N СКАСУВАННЮ СОЦІАЛЬНИХ ПІЛЬГ!

Американська компанія 
Crown Holdings – один з най-
більших у світі виробників 
металевої упаковки. Компа-
нія випускає тару для харчо-
вих консервів і напоїв у 149 
країнах світу.
Незважаючи на те, що 2012 
року прибутки Crown 
Holdings збільшилися майже 
вдвічі, вона розгорнула 
справжню кампанію зни-
щення соціальної програми 
для своїх працівників у ка-
надській провінції Торонто. 
Менеджери компанії запро-
понували членам профспіл-
ки підприємства, що входить 
до складу Об’єднаної проф-
спілки сталеливарників 
(USW), відмовитися від ін-
дексації заробітної плати з 
урахуванням зростання спо-
живчих цін, погодитися на 
запровадження «дворівне-
вої» системи оплати праці 
(коли нові працівники отри-
муватимуть меншу зарплату, 
яка ніколи не зрівняється із 

зарплатою тих, хто давно 
працює на заводі), а також 
забути про розморожування 
пенсійної програми, «тимча-
сово» призупиненої 9 років 
тому. Натомість трудовому 
колективу вручили почесний 
знак «За вірність загальній 
справі, командну роботу й 
особистий внесок». На таке 
знущання профспілка під-
приємства відповіла страй-
ком. Спільно з Об’єднаною 
профспілкою сталеливарни-
ків, Міжнародною асоціаці-
єю робітників автопрому, 
британською профспілкою 
Unite та Глобальною спілкою 
IndustriALL було вирішено 
розпочати масштабну кам-
панію боротьби за свої пра-
ва під гаслом «Жодного кро-
ку назад!». Мета акції – при-
пинити спроби компанії 
Crown Holdings цілеспрямо-
вано знищити соціальні про-
грами та гідні умови праці 
на своїх підприємствах в 
усьому світі.

Уряд Південної Кореї вима-
гає від Профспілки вчителів і 
працівників освіти до 
23 жовтня внести зміни до 
статуту, зокрема щодо забо-
рони на членство в організа-
ції звільнених та педагогів, 
які вийшли на пенсію. Інак-
ше профспілку позбавлять 
державної реєстрації.
Уряд країни посилається на 
власний акт про профспілки 
та трудові відносини, поло-
ження якого забороняють 
звільненим працівникам і 
безробітним перебувати в 
профспілкових організаціях 
та обіймати в них виборні 

посади. Нещодавно з тієї ж 
причини міністерство праці 
та зайнятості вже вчетверте 
відмовило у реєстрації 
Профспілці працівників дер-
жавних органів Кореї.
Між іншим, це положення 
акта є грубим порушенням 
міжнародних норм та прав 
профспілок. Міжнародна ор-
ганізація праці та Національ-
на комісія з прав людини 
Республіки Корея неоднора-
зово критикували цей доку-
мент і рекомендували уряду 
привести законодавство у 
відповідність з визнаними в 
світі трудовими стандартами.

Протестувальники 
виступали проти 
скасування пільг 
ветеранам праці 

Архангельської області та 
батькам, діти яких не від-
відують дитячий садок. 
Вони намагалися донести 
до народних обранців 
думку про те, що подібні 
заходи економії регіо-
нального бюджету є не-
припустимими. 
Напередодні скандальний 
законопроект про скасу-

вання пільг було знято з по-
рядку денного жовтневої 
сесії. Депутати планують 
створити спеціальну комі-
сію для його опрацювання, 
після чого винести доку-
мент на обговорення депу-
татського корпусу в листо-
паді п. р. Проте учасники 
мітингу впевнені, що без 
широкого громадського ре-
зонансу справедливого рі-
шення в даному випадку 
годі очікувати. Люди висту-
пають за збереження пільг 

тим, хто їх уже має, а в май-
бутньому для відповідних 
категорій громадян можуть 
застосовуватися заходи ад-
ресної підтримки з ураху-
ванням реальних доходів.
Вимоги батьків, які брали 
участь у мітингу, були ще 
лаконічнішими: «У дитя-
чий садок – із півтора року, 
і допомога нам не потріб-
на!». На їхню думку, рішен-
ня про скасування компен-
сації за ненадання місця 
можна приймати лише 
тоді, коли всі діти від 1,5 до 
7 років матимуть можли-
вість відвідувати дитячий 
садок, а також отримувати-
муть гарантовану Консти-
туцією РФ безкоштовну до-
шкільну освіту.

КАНАДА

ПІВДЕННА КОРЕЯ

РОСІЯ

ГЕНДЕРНА ПОЛІТИКА В 
СІЛЬСЬКІЙ МІСЦЕВОСТІ

М

МОЛДОВА

Жіночі організації Національної федерації профспі-
лок сільського господарства та продовольства «Аг-
роіндсинд» із понад 20 регіонів країни зібралися для 
обговорення нагальних проблем сільських жінок, у 
тому числі порушення права на гідність та освіту.

16 жовтня в м. Архангельську, перед 
початком роботи обласного зібрання 
депутатів профспілки та ветеранські 
організації провели мітинг біля будівлі 
регіонального парламенту. 

ГРЕЦІЯ | У країні страйкують 
працівники державних ліка-
рень, викладачі шкіл та Афін-
ського університету. Вони 
протестують проти переве-
день і звільнень своїх колег.
   
БРАЗИЛІЯ | Масові демон-
страції на підтримку вчителів, 
які проводять акції протесту у 
великих містах країни – Ріо-
де-Жанейро і Сан-Паулу, су-
проводжуються заворушен-
нями та сутичками з поліцією. 
Педагоги Ріо-де-Жанейро ви-
магають поліпшення умов 
праці та підвищення зарплат, 
їхні вимоги підтримують ко-
леги з інших міст Бразилії. 

БОЛГАРІЯ | Через затримку 
державним підприємством 
«Національна електрична 
ком панія» виплат коштів сво-
їм контрагентам 49 робітни-
ків шахти «Чорно море», що 
в Бур гаській області, розпо-
чали підземний страйк, від-
мовившись підійматися на 
поверхню. Шахтарі, які не 
отримують зарплату із серп-
ня, погрожують оголосити за-
гальний страйк. Представни-
ки профспілок зустрілися з 
губернатором Бургаської об-
ласті Павлом Мариновим, 
який виїхав до Софії для об-
говорення проблеми з міні-
стром економіки й енергети-
ки Драгомиром Стойнєвим.

ПАР | Провідний світовий ви-
робник престижних автомобі-
лів ВMW призупинив діяль-
ність на своєму заводі в Пів-
денно-Африканській Респуб-
ліці через акцію протесту кіль-
кох тисяч робітників, незадо-
волених зарплатою. Автокон-
церн погрожує економіці краї-
ни інвестиційним ембарго.

ІЗРАЇЛЬ | Учителі шестиріч-
них шкіл розпочали страйко-
ві санкції на знак незгоди з 
положеннями шкільної ре-
форми «Офекхадаш» («Но-
вий горизонт»), ініційованої 
міністерством освіти.
Нова реформа передбачає 
зміну системи оплати праці 
вчителів та їх погодинного 
навантаження. Хоча принци-
пових претензій у них немає, 
педагоги критикують мініс-
терство за те, що його чинов-
ники відмовилися зустрітися 
з представниками профспі-
лок, щоб обговорити деякі 
неузгоджені питання.

ПІВНІЧНА ОСЕТІЯ: ТРАМВАЇ НЕ ВИЙШЛИ НА МАРШРУТИ
У м. Владикавказі страйку-
ють водії трамваїв, які, за 
повідомленням прес-
служби мерії міста, не 
отримують зарплату з 
липня п. р. За словами чи-
новників, до міського 
трамвайного депо фінан-

сові кошти мають надхо-
дити від міністерства пра-
ці та соціального розвитку 
республіки у вигляді ком-
пенсацій за перевезення 
пільговиків. Із травня на-
копичено коштів у сумі 
6,3 млн рублів, але до під-

приємства вони так і не 
надійшли. 
Під час зустрічі працівни-
ків з керівництвом депо 
було досягнуто домовле-
ності про погашення за-
боргованості протягом 
тижня. Але так і не отри-

мавши заробленого, водії 
трамваїв оголосили страйк 
і не вийшли на маршрути. 
Водночас адміністрація 
трамвайного депо сподіва-
ється, що фінансове питан-
ня буде вирішено най-
ближчим часом.

КОРОТКО
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На засіданні Пре-
зидії ФПУ 3 жов-
тня ухвалено поста-
нову про створення 
організаційного ко-
мітету з відзначен-
ня 200-річчя від дня 
народження Тара-
са Шевченка, а та-
кож план заходів 
 Федерації профспілок 
України з нагоди цієї 
події. Оргкомітет очо-
лив заступник Голови 
ФПУ Євген Драп’ятий.
Напередодні у Бу-
динку спілок від-
крилася виставка, 
присвячена цій ви-
значній даті. Про 
ідею експозиції нам 
розповів її збирач.
Олексій КОРЕЦЬКИЙ
Інформаційно-аналітичний центр ФПУ

– Євгене Михайловичу, розка-
жіть, будь ласка, про мету цієї 
експозиції, постанову Прези-
дії, а також про особисте став-
лення до постаті Тараса Гри-
горовича Шевченка.

– У чому, на Ваш погляд, по-
лягає зв’язок між місією Ве-
ликого Кобзаря та діяльністю 
професійних спілок?

– Які заходи передбачені 
 постановою Президії ФПУ 
щодо відзначення 200-річчя 
від дня народження Тараса 
Шевченка?

РОЗМОВА З ЄВГЕНОМ ДРАП’ЯТИМ, ЗАСТУПНИКОМ 
ГОЛОВИ ФЕДЕРАЦІЇ ПРОФСПІЛОК УКРАЇНИ

Шевченко і 
профспілки: спільні 
кроки боротьби 
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Анатолій КУЗЬМЕНКО
голова Сумської обласної профорганізації 
працівників агропромислового комплексу 

С

До структури ТОВ «Роменський завод продто-
варів» (генеральний директор, депутат облра-
ди Олександр Саєнко) входять ПАТ «Біловод-
ський КХП», ПП «Мережа Маркет», ПП «ОПТ 

«Плюс», ТОВ «Будсервіс», ПП «АЛС», 
ПП «Скіф». Упродовж 13 років на підприємстві 

діє профспілкова організація.

ДОСВІД

СПІВПРАЦЯ

Інна МАНЬКО

Голова первинки лікарні 
Наталія Козачок розпо-
віла про громадський 
контроль за дотриман-

ням адміністрацією закладу 
вимог чинного законодав-
ства з питань охорони пра-
ці, що здійснює комісія 
проф кому, яку очолює Люд-
мила Каплун.
Члени комісії тісно співпра-
цюють із представниками 
служби охорони праці лікар-
ні, вносять свої пропозиції 
щодо пунктів розділу «Охо-
рона праці» колективного 
договору, разом із адміні-
страцією визначають комп-
лексні заходи для досягнен-
ня встановлених нормативів і 
підвищення рівня охорони 
праці. Також проводяться пе-
ревірки виконання затвер-
джених заходів, контролю-
ється питання відрахування 
роботодавцем коштів на охо-
рону праці. Слід зазначити, 
що в лікарні щороку збільшу-
ються витрати, спрямовані на 
заходи з охорони праці. Ми-
нулого року вони становили 
1,2% фонду оплати праці – це 
в шість разів більше, ніж пе-
редбачено законом.
Комісія організовує і конт ро-
лює роботу громадських ін-
спекторів з охорони праці. 
Також перевіряється стан 
умов і безпеки праці, наяв-
ність стендів з охорони пра-
ці, стан сані тар но-побутових 
умов, забезпечення праців-
ників засобами колективно-
го та індивідуального захис-
ту, спецхарчуванням – моло-
ком, соком, проведення 
обо в’яз кових медичних 
оглядів, інструктажів праців-
ників тощо. 
Постійно здійснюється гро-
мадський контроль за своє-
часним проведенням атес-
тації робочих місць на від-
повідність нормативно-

правовим актам з охорони 
праці, дотриманням вимог 
законодавства про надання 
працівникам пільг і компен-
сацій за роботу з важкими 
та шкідливими умовами 
праці, про охорону праці жі-
нок, неповнолітніх, інвалі-
дів, а у разі виявлення пору-
шень комісія вносить про-
позиції щодо їх усунення. 
Щороку до Дня охорони 
праці спільно з інженерною 
службою лікарні комісія 
проводить огляд-конкурс 
стану охорони праці. Пере-
можці нагороджуються по-
чесними грамотами та цін-
ними подарунками. 
Належний рівень охорони 
праці у лікарні забезпечено 
завдяки активній співпраці 
профспілки з головним ліка-
рем, адміністрацією та ін-
женерною службою, у якій 
працюють професійні, від-
повідальні, не байдужі до 
своєї справи люди.
Голова обласної галузевої 
профспілки Валентина 
 Кочубей виступила з інфор-
мацією про роботу обласної 
профспілки з питань охоро-
ни праці, навчання проф-
спілкового активу, огляду-
конкурсу стану безпеки, 
умов праці та медичного 
 забезпечення ліку вально-
про філактичних закладів 
області.
Голова ФПО Петро Шевчен-
ко звернув увагу присутніх 
на нагальні питання рефор-
мування галузі охорони 
здоров’я, соціальний захист 
працюючих, наголосив на 
необхідності активізації зу-
силь профспілок під час про-
ведення атестації робочих 
місць, контролю за виконан-
ням колдоговорів на підпри-
ємствах, в установах та орга-
нізаціях області. Учасники 
зустрічі поділилися досвідом 
роботи з питань охорони 
праці своїх галузей.

НА ЧАСІ [ ОХОРОНА 
ПРАЦІ

КРАЩІ N ОТЖЕ, ПЕРШІ
Трудовий колектив Товариства з обмеженою відповідальністю «Ромен-
ський завод продовольчих товарів» щороку нарощує випуск продукції, 
постійно бере участь у різноманітних виставках, ярмарках, акціях облас-
ного й національного рівнів, має чимало нагород і дипломів, словом, до-
кладає всіх зусиль, аби ТОВ безупинно процвітало. Активну участь у ро-
боті підприємства бере профспілкова організація, яка входить до складу 
обкому профспілки працівників АПК.  Очолює первинку талановитий ке-
рівник – Михайло Рудь. Нещодавно члени президії ФПО завітали 

до Комунального закладу «Черкаська об-
ласна лікарня», аби вивчити досвід робо-
ти її первинної профспілкової організації 
з питань охорони праці. В робочій зустрічі 
з профактивом узяли участь заступник го-
ловного лікаря обласної лікарні Володи-
мир Удуденко та інженер з охорони праці 
Оксана Русакова.

Упродовж п’яти років у лікарні не зареєст-
ровано жодних професійних захворювань і 

травм, пов’язаних із виробництвом.
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Анна РЄПІЧ 
редактор відділу «ПВ»
(За матеріалами Департаменту 
виробничої політики та колективно-
договірного регулювання ФПУ та 
Львівської обласної ради профспілок)

О

РЕЗУЛЬТАТИ 
СПІВПРАЦІ

Законом України «Про порядок вирішення 
колективних трудових спорів (конфліктів)» 
передбачено застосування примирних про-
цедур як особливого способу вирішення КТС 
без припинення роботи шляхом пошуку вза-
ємоприйнятного для сторін рішення. ФПУ та 
її членські організації активно використову-
ють у своїй роботі правові механізми вирі-
шення таких спорів задля захисту соціально-
економічних прав та інтересів своїх членів. 
Про результати співпраці Львівської обл-
профради й обласного відділення Націо-
нальної служби посередництва та прими-
рення у першому півріччі 2013 року йдеться 
в цій статті. 

174 
КОЛЕКТИВНИХ 

ТРУДОВИХ 
 СПОРИ  

ПЕРЕБУВАЛИ НА 
ОБЛІКУ НСПП 
УПРОДОВЖ  

СІЧНЯ N СЕРПНЯ 
2013 РОКУ

Консолідація зусиль 
задля спокою в колективі

Об’єднання профспілок Львівщини спільно з відділенням НСПП  
в Львівській області разом з усіма зацікавленими органами  
й надалі докладатимуть зусиль для зменшення соціальної 

 напруги, вирішення конфліктів правовим шляхом, щоб забезпе-
чити соціальну стабільність в регіоні, реалізацію конституційних 

прав і гарантій працівників.
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ПРОТИ ЛОМУ Є ПРИЙОМИ

КАНАЛІЗАЦІЙНИЙ БІЗНЕС

Люди та люки

Аби порушити криміналь-
ну справу, потрібно, щоб 

сума вкраденого станови-
ла понад 525 гривень. 

 Вартість люка оцінюють  
у 380 гривень. Відтак 
 зловмисник сплачує  
51 гривню штрафу. 

Крадіжка каналізаційних люків – одна з 
болючих проблем усіх міст України, 
байдуже – великих чи малих. Унаслідок 
«рейдів» мисливців за металобрухтом, 
які викрадають кришки люків, залиша-
ються провали, що надзвичайно небез-
печні для пішоходів та автомобілістів. 
Почасту саме відсутність кришки стає 
причиною нещасного випадку, а то й 
трагедії. Нещодавній випадок у Львові з 
дворічним Дмитриком, який упав у зяю-
чий отвір каналізаційного люка й заги-
нув, збурив громадськість. «Профспіл-
кові вісті» з’ясовували, чи до снаги ко-
мунальникам побороти це зло.
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ЛЮК БЕЗ ПРАВА ПЕРЕДАЧІ

КОМЕНТУЄ ОЛЕКСІЙ РОМАНЮК, ГОЛОВА ПРОФСПІЛКИ ПРАЦІВНИКІВ ЖИТЛОВОJ
КОМУНАЛЬНОГО ГОСПОДАРСТВА, МІСЦЕВОЇ ПРОМИСЛОВОСТІ ТА ПОБУТОВОГО 
ОБСЛУГОВУВАННЯ НАСЕЛЕННЯ УКРАЇНИ

«Проблема серйозна. 
Звісно, біля кожного 
люка стража не поста-
виш. У містах, де за-

боронили приймати підозрілий 

металобрухт, ситуація трохи ліпша. 
Отже, посилити відповідальність 
тих, хто працює у пунктах при-
ймання металу, надзвичайно 
 важливо. 
Та однаково, зловмисники знахо-
дять вихід: розпилюють люки на 
частини й усе одно здають. Що у 
цій ситуації можуть зробити кому-
нальні підприємства? Швидко й 
вчасно замінити вкрадену кришку 
люка іноді бракує грошей. Звичай-
но, вони знаходять вихід: адже 
якщо комунальні служби не поква-

пляться, може статися трагедія. І 
тоді працівники цих служб підпа-
дають під кримінальну відпові-
дальність. 
Головна проблема в тому, що хоч 
би скільки цих люків не ставити, 
та злодії однаково їх крадуть і 
здають. Адже люк можна легко 
підчепити гвіздком і зняти. Мені 
відомо, що зараз у деяких містах 
встановлюють нові люки, які за-
микаються на замки, які спро-
можний відчинити лише спеціа-
ліст. Та не думаю, що це спинить 

зловмисників: якщо деякі специ 
відмичками відчиняють квартири, 
то що їм зашкодить це зробити з 
люком? 
Можливо, потрібно піти іншим 
шляхом: «знецінити» здобич кра-
діїв, аби вони не змогли реалізува-
ти метал. Зараз люки починають 
виготовляти із суміші резини, 
пластмаси й металу, які не годять-
ся для переплавлення. Натомість, 
аби замінити залізні кришки на 
нові, пластикові, потрібен час. За 
один день або тиждень це годі й 

зробити. Крім того, це ж великі ви-
трати. Та рано чи пізно ми до цьо-
го дійдемо. Щоправда, такі люки 
мають свої недоліки. Якщо їх вста-
новити десь у тихому дворі – не 
страшно. Але якщо на проїжджій 
частині великої траси, то автомобі-
лі розіб’ють їх набагато швидше, 
ніж залізні. То ж, вочевидь, зали-
шається сподіватися на те, що у 
крадіїв прокинеться сумління, а 
працівники пунктів металобрухту 
припинять приймати підозрілі 
предмети».  

У столиці встановлено 
близько 200 тис. каналіза-

ційних і водопровідних 
кришок «Київводокана-
лу», частина з них розта-

шована на проїжджій 
 частині.

Люки можна не 
лише красти, а 
й… прикрашати. 
Так, у російсько-
му місті Тюмень 
місцева худож-
ниця вирішила 
розмальовувати 
кришки люків, 
що надзвичайно 
потішило меш-
канців міста, а 
міська влада на-
віть висловила 
їй вдячність. Піс-
ля такого твор-
чого втручання 
на місці кришок 
почали з’явля-
тися черепашки, 
восьминоги та 
квіти. У деяких 
країнах Європи 
в такий спосіб 
теж прикраша-
ють кришки лю-
ків. Неабияк по-
пулярні малюн-
ки, що зобража-
ють горнятко 
кави: пар, що 
просочується з 
каналізаційного 
люка, створює 
враження, наче 
це парує запаш-
на кава.
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НА КОНТРОЛІ ПРОФСПІЛОК 
ЧЕРКАЩИНИ N 
ДОТРИМАННЯ ТРУДОВОГО 
ЗАКОНОДАВСТВА

Інна МАНЬКО

На нещодавньому засіданні Ради Федерації проф-
спілок Черкаської області, присвяченому відзначен-
ню Всесвітнього дня дій за гідну працю, обговорю-
валося питання «Про дії профспілок області щодо 
громадського контролю за дотриманням трудового 
законодавства на підприємствах, в організаціях та 
установах області».

ХЕРСОН | Відбувся круглий 
стіл «Гідна праця – основа 
гідного життя молоді». Захід 
був проведений за ініціативи 
Молодіжної ради Херсон-
ської облпрофорганізації 
працівників державних уста-
нов України в рамках відзна-
чення Всесвітнього дня дій за 
гідну працю. Адже створення 
належних умов для гідної, 
результативної праці є пріо-
ритетним завданням проф-
спілок.

ЛЬВІВ | Проведено кількати-
сячний мітинг-віче до Все-
світнього дня дій за гідну 
працю та Міжнародного дня 
боротьби з бідністю. Профак-
тив підтримали спілчани, 
пенсіонери, мешканці облас-
ті. В акції взяв участь голова 
Об’єднання профспілок 
Львівщини Роман Дацько, го-
лови обласних галузевих 
профспілок, голови первинок 
28 галузей регіону. На мітин-
гу обговорювались наболілі 
питання регіону.

КИЇВ | У рамках відзначення 
Всесвітнього дня дій за гідну 
працю Київська міськпроф-
рада провела круглий стіл 
«Гідна праця – безпечна пра-
ця». За результатами дискусії 
учасники запропонували ре-
комендації щодо необхіднос-
ті об’єднання зусиль для за-
безпечення належних, без-
печних умов праці, а також 
створення робочої групи для 
розробки Регіональної про-
грами поліпшення стану без-
пеки, гігієни праці та вироб-
ничого середовища на 2014–
2018 роки.

ІВАНОJФРАНКІВСЬК | З на-
годи Всесвітнього дня дій за 
гідну працю було проведено 
круглий стіл «Роль соціаль-
них партнерів у подоланні 
соціальної несправедливості 
та становленні гідної праці в 
Україні». У заході взяли 
участь сторони соціального 
діалогу. Було визначено го-
ловні завдання, серед яких 
створення і збереження ро-
бочих місць, погашення за-
боргованості із заробітної 
плати, захист життя і здо-
ров’я працівників на робочо-
му місці.

НОВИЙ ІМПУЛЬС ВАЖЛИВОЇ РОБОТИ
ДНІПРОПЕТРОВСЬКЕ ОБЛАСJ
НЕ ОБ’ЄДНАННЯ ПРОФСПІJ
ЛОК провело в рамках Все-
світнього дня дій за гідну пра-
цю круглий стіл «Додержання 
трудового законодавства – за-
порука гідної праці». Відкри-
ваючи зустріч, голова проф-

центру Віталій Дубіль зазна-
чив, що всі головні напрями 
реалізації програми МОП 
щодо забезпечення гідної пра-
ці – якісні робочі місця та без-
печна праця, справедлива її 
оплата, соцзахист тощо є осно-
вою діяльності профспілок ре-

гіону. Для їх втілення 
облпрофоб’єднання націлює 
профорганізації на посилення 
вимогливості до роботодавців 
щодо виконання ними своїх 
зобов’язань. Також наголошу-
валося, що профспілки підтри-
мали ініціативу керівництва 

області стосовно проведення 
Місячника добровільної лега-
лізації трудових правовідно-
син і активно продовжують ро-
боту в цьому напрямі. Це до-
зволило від початку року уза-
конити більше 11 тис. робочих 
місць.

КОРОТКО

3691
ОСОБІ  

НАДАНО КОНJ
СУЛЬТАЦІЇ З ПРАJ
ВОВИХ ПИТАНЬ 

ПРЕДСТАВНИКАJ
МИ ПРОФСПІЛОК 

ОБЛАСТІ

СОЦІАЛЬНІ СТАНДАРТИ: 
ПЕРСПЕКТИВИ  
ТА ДОСЯГНЕННЯ

СПІЛЬНІ ДІЇ ЗАДЛЯ 
ЛЮДИНИ ПРАЦІ

ФЕДЕРАЦІЯ ПРОФСПІЛКОJ
ВИХ ОРГАНІЗАЦІЙ ЧЕРНІJ
ГІВСЬКОЇ ОБЛАСТІ ТА 
НАВЧАЛЬНОJМЕТОДИЧJ
НИЙ ЦЕНТР ПРОФСПІЛОК 
на початку жовтня з нагоди 
Всесвітнього дня дій за гідну 
працю провели тематичний 
семінар для профспілкових 
лідерів області. Відкрив се-
мінар голова ФПО Микола 
Богдан, який охарактеризу-
вав сучасний стан соціально-
трудових відносин в регіоні. 
Як повідомляє Віталій Ко-
пиш, лідер профспілок об-
ласті також зупинився на пи-
таннях зайнятості населен-
ня, заробітної плати та за-
боргованості з її виплати, ве-
дення колективних перего-
ворів тощо.
Семінар продовжила в. о. 
декана факультету соціаль-
ного управління Академії 

праці, соціальних відносин 
та туризму ФПУ Світлана 
Барматова, яка провела на-
уковий аналіз поняття праці 
як фактора економічного 
зростання та підвищення 
добробуту населення.
Розгорнуту статистичну до-
відку щодо використання 
найманої праці на підпри-
ємствах області надала за-
ступник начальника ГУ ста-
тистики в Чернігівській об-
ласті Тетяна Дусь.
Проблемні питання підви-
щення рівня життя та шляхи 
подолання бідності розгля-
нула в своєму виступі на-
чальник управління праці та 
в справах захисту населення 
від наслідків Чорнобиль-
ської катастрофи департа-
менту соціального захисту 
населення Чернігівської ОДА 
Катерина Тимощенко.

ЧЕРНІВЕЦЬКА ОБЛАСНА 
РАДА ПРОФСПІЛОК прове-
ла четвертий пленум, при-
урочений до Всесвітнього 
дня дій за гідну працю та 
Міжнародного дня бороть-
би з бідністю. На пленумі 
розглядалося питання «Про 
участь профспілкових орга-
нізацій у створенні в трудо-
вих колективах області умов 
для гідної праці». Захід від-
бувся за участю соціальних 
партнерів.
Як повідомив Євген Паливо-
да, голова Чернівецької обл-
профради Володимир Шквар-
ковський дав вичерпний ана-
ліз ситуації стану справ щодо 

створення в трудових колек-
тивах умов для гідної праці, 
забезпечення соцгарантій 
трудящим, виконання норм 
територіальної та галузевих 
угод, колдоговорів.
«У цьому році президія обл-
профради вперше затверди-
ла пакет мінімальних соці-
альних зобов’язань, які 
проф організації відстоювали 
в ході укладення колдогово-
рів і угод на 2013–2014 
роки, – зазначив Володимир 
Шкварковський. – Завдяки 
порозумінню соцпартнерів 
практично всі наші пропози-
ції були включені до відпо-
відних угод та договорів».

Президія ЦК Профспілки працівників агропромислового 
комплексу України висловлює щире співчуття голові Хар-
ківської обласної організації профспілки Ніні Прокопівні 
Байбаковій з приводу тяжкої втрати – смерті її чоловіка 
Вадима Захаровича. Нехай вічною і світлою буде 
пам’ять про нього.

СПІВЧУТТЯ
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Олена ОВЕРЧУК 
редактор відділу «ПВ»

ПРОБЛЕМА,  
ЩО ПОТРЕБУЄ 
РОЗВ’ЯЗАННЯ

ФЕНОМЕН 
PПРАЦЮЮЧОГО 
БІДНОГОR

Підвищення престижності праці є важли-
вою складовою ринкових відносин, інте-
гральним показником якості та результа-
тивності реформ, адже забезпечує сталий 
соціально-економічний розвиток країни, 
збереження і зростання її трудового по-
тенціалу, підвищення добробуту насе-
лення. Це назріла й гостра необхідність, 
оскільки нині суспільство не приділяє на-
лежної уваги сумлінній і висококваліфі-
кованій праці та трудовим традиціям, а 
молодь, вступаючи у самостійне трудове 
життя, не відчуває належної підтримки з 
боку держави та суспільства в цілому.

Від 30% 
до 50%

ВВП 
НИНІ КОЛИJ

ВАЄТЬСЯ РІВЕНЬ 
PТІНЬОВОЇR 

ЕКОНОМІКИ, ЗА 
ОЦІНКАМИ 

МІЖНАРОДНИХ 
І ВІТЧИЗНЯНИХ 

ЕКСПЕРТІВ

Необхідність підвищення 
престижності праці в Україні

Престижна праця – це гідна праця у безпечних умовах, з гідною 
оплатою праці, що дає людині можливість вільно обирати й 

 отримувати роботу, працювати у здорових та безпечних умо-
вах; одержувати винагороду, достатню для задоволення своїх 

життєвих потреб і потреб родини; забезпечує справедливе 
ставлення та рівні можливості на виробництві, можливість 

 гармонійно поєднувати трудову діяльність із сімейними 
обов’язками, право вільно вступати до організацій працівників 

і колективно представляти свої інтереси.
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ФІНАНСИ

УТРИМАННЯ КОШТІВ У РАЗІ ЗВІЛЬНЕННЯ ПРАЦІВНИКА

?Який законодав-
чий акт визначає 
тривалість щоріч-
ної основної від-

пустки? 

ВІДПОЧИНОК  | ВІДНОВЛЕННЯ ПРАЦЕЗДАТНОСТІ

ЩОРІЧНА ОСНОВНА ВІДПУСТКА ТА ЇЇ ТРИВАЛІСТЬ

Щорічна основна відпустка надається працівни-
кам  тривалістю не менш як 24 календарних дні за 
відпрацьований робочий рік, який відлічується з 

дня укладення  трудового договору.

?Чи мають відрахо-
вувати із заробіт-
ної плати праців-
ника, який звіль-

няється за переведен-
ням на інше місце ро-
боти, кошти за вико-
ристану відпустку?

ОГОЛОШЕННЯ

Приватне акціонерне товариство «Кіровоградтурист» 
повідом ляє, що конкурс із продажу нерухомого майна ПрАТ 
«Кіровоградтурист» – будівлі готелю «Турист», який було при-
значено на 10.00 17 жовтня 2013 року за адресою: вул. Ушако-
ва, 1А, м. Кіровоград, 25006, вважати таким, що не відбувся.
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Анна РЄПІЧ
редактор відділу «ПВ»
Фото автора 

В

Музей під відкритим небом

Словацько-український кордон

Ужгородський замок

Римсько-католицький угорський костел 
Св.  Юрія (Георгія)

Ріка Уж, у долині якої зародилося місто Ужгород

Старий центр міста, що нагадує Європу 

Золоті ворота в Європу

Колишня Ужгородська ортодоксальна синагога  
(нині Закарпатська обласна філармонія)
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Тетяна МОРГУН
«ПВ»

Б

культура

ТАКИЙ РАКУРС | НАША ІСТОРІЯ ВІД БРАТІВ КАПРАНОВИХ

PПОКРОВN2013R

«Відчуваєш гордість за те, що ти украї-
нець», – сказав один з рецензентів книжки.

Зворушлива стаття на сайті sandy-z.
livejournal.com починається так: «До бо-
лісного в нас питання про ставлення до 
інвалідів...». У Бразилії, в м. Сан-Паулу, іс-
нує балетна школа для сліпих. Закладом 

уже 16 років керує Фернанда Бьянчіні, а 
коли починала, їй самій було лише 15. 
Подолавши суцільний скепсис і недовіру, 
молода жінка досягла того, що її Асоціа-
ція балету й мистецтв для незрячих стала 
однією з найавторитетніших у світі. Шко-
ла успішно розвивається, а сліпі балери-
ни стали улюбленицями меломанів, за-
воювали світову славу завдяки майстер-
ності й високій балетній техніці. Дівчата 

виступали на закритті Паралімпійських 
ігор у Лондоні, вдома перебралися до 
просторішого й зручнішого приміщення, 
їм охоче надав сцену один з найвідомі-
ших театрів Бразилії – Municipal Theatre 
Сан-Паулу для постановки й виконання 
балету «Спляча красуня».
Про унікальну балетну школу для сліпих, 
її педагогів і вихованців планують зняти 
фільм, який називатиметься Looking at 

the Stars («Дивлячись на зірки»), повідо-
мляє те саме джерело. Він розповіда-
тиме про те, що можна досягти й немож-
ливого, аби було бажання та терпіння. 
Одна з героїнь майбутньої стрічки – про-
відна балерина трупи Гейза Перейра, яка 
втратила зір у 9 років. Попри всі труднощі 
(а вони, зрозуміло, немалі), танок спо-
внює дівчину почуттям безмежної радос-
ті. Гейза Перейра каже, що сприймає світ 

зовсім інакше, коли танцює, відчуваючи, 
ніби довкола розлита якась магія, й варто 
лише захотіти – й ти злетиш! Нині вона 
допомагає Фернанді працювати з дівча-
тами, більшість яких з бідних родин. Але 
за навчання вони не сплачують. Оскільки 
в балерин завжди є партнери, заклад 
Фернанди Бьянчіні знаходить спонсорів, 
котрі допомагають танцівницям, у тому 
числі в повсякденні.

ПОСПІШАЙТЕ ЙТИ 
ЗА  ХРИСТОМ!

Для появи будь-якого 
прориву в будь-якій 
галузі людських знань 
потрібні дві умови: 

необхідне й достатнє. Ма-
буть, для Капранових «необ-
хідним» стало принципове й 
категоричне несприйняття 
ними викладу та системати-
зації української історії, що в 
багатьох варіантах є в розпо-
рядженні суспільства: «…бо 
українська історія – це суціль-
на каша з фактів, імен та мі-
фів, які неможливо зрозуміти 
ба навіть запам’ятати. Україн-
ська історія – це чорні діри в 
сотні років, прохідний двір 

для різних племен та наро-
дів. Українська історія – клап-
тикова ковдра, як хронологіч-
но, так і географічно – шмат-
ки з історії Галичини, Волині, 
Буковини чи Криму стирчать 
із загального полотна, неначе 
уламки інопланетних цивілі-
зацій» (hurtom.com). Це – 
їхня громадянська позиція. А 
ще як письменники вони 
стверджують: фактаж ціка-
вий, але сам виклад нікуди 
не годиться, бо це просто на-
бір випадковостей і штучне 
виокремлення певних розді-
лів. А «достатністю» набір 
умов увінчала, мабуть, підго-

товка сина одного з Капрано-
вих до ЗНО з історії й запи-
тання юнака: «Як усе це мож-
на запам’ятати?». Батько й 
дядько подивилися підручни-
ки – й вжахнулися: «Набір 
князів, гетьманів та письмен-
ників, ніяк між собою не по-
в’я заних, білі плями розмі-
ром у цілі регіони...». Так вони 
висловилися. Й склали все до-
купи, вибудували, виструнчи-
ли, подібні історичні події в 
різних регіонах логічно 
пов’язали між собою – й ство-
рили коротку, зрозумілу та по-
слідовну версію історії Украї-
ни, в якій, що найприк мет-

ніше, на всіх важливих етапах 
обов’язково з’являвся мані-
фест історичної свідомості.
Кожну епоху в книжці тексто-
во описано, додано два ко-
мікси, що ілюструють най-
яскравіші події, й портрет го-
ловної персони. До слова, у 
виклад історії України Капра-
нови інтегрували й історію 
кримських татар.
Портрети намалював Юрій 
Журавель, водночас лідер 
групи OT VINTA, а над комік-
сами працювали художники з 
Миколаєва, Чернігова, Дні-
пропетровська, Вінниці, 
Львова.

ЛИЦАРІ НЕЗАЛЕЖНОСТІ

ДИВЛЯЧИСЬ  
НА ЗІРКИ

У cтолиці відбувся традиційний, 11-й, Міжна-
родний фестиваль православного кіно «По-
кров». Уперше – з трансляцією онлайн. Заявок 
надійшло більше, ніж будь-коли: 150 із 5 країн 

світу. Для участі в основних фестивальних конкурсах 
журі відібрало 61 стрічку в різних номінаціях: ігрове 
кіно, документальне, анімаційне.
Розпочавшись як фестиваль для специфічного, а 
отже, обмеженого кола, цей проект поступово при-
вертає увагу все більшої аудиторії людей з різним 
ступенем свободи віросповідання – як осереддя 
творчого продукту, котрий... лікує душу. А от цього й 
справді багато хто потребує. Щодо того, чи не є нуд-
ним православне кіно (дехто так вважає), то багато-
літній директор МФПК «Покров» протоієрей Олек-
сандр Акулов в інтерв’ю у новому відеоблозі 
«Православ’я в Україні» відповідає на це запитання 
як справжній кінознавець: усе залежить від теми, сю-
жету, естетичних преференцій, почуття міри й смаку 
режисера. Та найголовніше – православне кіно несе 
золоте зерно в самій основі своєї концепції: воно по-
вертає глядача обличчям до вічних моральних цін-
ностей. Цим вирізнялося радянське кіно, яке, на дум-
ку отця, саме з огляду на таку концепцію й було в 
певному розумінні християнським.
Фільм-відкриття фестивалю (в усіх сенсах!) – художня 
стрічка українських кінематографістів «Лука. 
Святитель-хірург». Режисер Олександр Пархоменко. 
Святитель Лука, Валентин Феліксович Войно-
Ясенецький (1877–1961), був видатним хірургом, що 
врятував життя сотням людей, знаним науковцем і 
діагностом, зцілювачем практично за всіма профіля-
ми й напрямами медичних спеціальностей. При цьо-
му його власне життя сповнене драматичних і трагіч-
них подій: численні арешти, допити, заслання, які він 
переніс як стоїк.
Операції – і служіння Богу, оперував архієпископ 
Лука, не знімаючи панагії. Як лікар він удостоївся ме-
далі «За доблестный труд в Великой Отечественной 
войне», Сталінської премії першого ступеня за науко-
ву розробку нових хірургічних методів лікування 
гнійних хвороб і поранень. Святитель Лука – леген-
дарна особистість, титан духу, таких людей Господь 
посилає на землю нечасто. Його життєвий шлях і 
праці гідні ретельного вивчення й, до слова, «Поспі-
шайте йти за Христом» – назва однієї з його книг, 
кожна з яких чисте золото мудрості, досвіду, 
 почуттів.
Режисер фільму розповідає: «Любов, віра, духовне 
становлення людини через страждання й перешкоди 
– ось що нас цікавило в цій історії передусім» (ledilid.
com). На головну роль було запрошено двох артистів 
– киянина Андрія Самініна (Войно-Ясенецький у мо-
лодому віці) й Віталія Безрукова, батька Сергія Безру-
кова (головний герой у старшому віці). В обох – вра-
жаюче одухотворені обличчя. Й тут, як мовиться, без 
варіантів, адже мощі святого Луки в Свято-Троїць-
кому соборі м. Сімферополя й досі зцілюють людей...

СТАРЕ ПОJНОВОМУ. 
НЕУПЕРЕДЖЕНО
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Сергій БАРАНЧИКОВ
спеціально для «ПВ»

У турнірі з міні-футболу 
переможцем виявила-
ся команда господарів 
змагань, а в турнірі з 

волейболу серед дівчат пе-
ремогли представниці Ниж-
ньоворітської школи-інтер-
нату. У змаганнях із легкоат-

летичного чотириборства, які 
передбачали бігові дисци-
пліни, стрибки у довжину та 
кидання м’яча, найкращими 
стали юні спортсмени з Пе-
речина, а в індивідуальному 
заліку перемогли представ-
ники цієї ж команди Каріна 
Морозова та Іван Шандор. 
У загальнокомандному залі-
ку головна суддівська колегія 
спартакіади на чолі із суд-

дею національної категорії 
Анатолієм Плєхановим ви-
знала переможцем команду 
Перечинської школи-інтер-
нату. На другому місці фіні-
шували юні спортсмени 
Нижньоворітської школи-
інтернату, третіми стали 
представники Буштинської 
гімназії-інтернату. 
Переможці змагань у ко-
мандному та індивідуально-
му заліку були нагороджені 
кубками, медалями, дипло-
мами та пам’ятними пода-
рунками організаторів і спон-
сорів змагань, які вручили го-
лова обласної ради ФСТ 
«Україна» Владислав Кушнір-
чук, заступник голови облас-
ного відділення НОК України 
Василь Машика, заступник го-

лови Перечинської РДА Іван 
Погоріляк, головний суддя 
спартакіади Анатолій Плєха-
нов і директор Перечинської 
школи-інтернату Василь Коба.

РЕКОРДНА ПЕРЕМОГА ХАРЛАН 
Днями заслужену нагороду нарешті отримала найкраща спортсменка країни 
останнього літнього місяця Ольга Харлан. Причому найкращою нашу шаблістку 

визнано вже вшосте, що є абсолютним рекордом серед вітчизняних атлетів (екс-
пертна комісія НОК України визначає кращого спортсмена місяця з 2005 року).
Як уже інформували «ПВ», на світовій першості в Будапешті українка стала чем-

піонкою світу в особистій першості, а за кілька днів разом із Галиною Пун-
дик, Оленою Вороніною та Аліною Комащук піднялася на найвищу 

сходинку п’єдесталу пошани ще й в командному турнірі.
Разом зі спортсменкою нагороду найкращого тренера серпня отри-
мав її особистий наставник Артем Скороход, який нагадав присут-
нім, що цього сезону Олі вдалося зібрати всі титули й завершити 
сезон лідером світового рейтингу.

ВШАНУВАННЯ

ПЛАВАННЯСПОРТИВНЕ СВЯТО | ЮВІЛЕЙНА ОБЛАСНА СПАРТАКІАДА ШКІЛ�ІНТЕРНАТІВ

ПОБАЖАЛИ 
ПОДАЛЬШИХ 
ПЕРЕМОГ

ЗЕВІНА ПЕРЕМАГАЄ 
НА ЕТАПАХ КС

25 РОКІВ СПОРТИВНИХ СТАРТІВ І ПЕРЕМОГ

Профінформцентр ФПО 
спеціально для «ПВ»

Для вихованки Рівненської 
обласної організації ФСТ 
«Україна» «бронза» конти-
нентальної першості – не 
перша нагорода. Адже за 
плечима юної спортсмен-
ки чимало перемог, які, 
звичайно ж, далися їй ви-
снажливими тренування-
ми та важкою працею.
Слова вдячності за здо-
буту для України та Рів-

ненщини перемогу 
спортсменці та її тренеру 
від імені всіх членів 
профспілки висловив го-
лова Федерації профспі-
лок області Микола Шер-
шун, який щиро побажав 
Анастасії Турчин подаль-
ших успіхів і перемог. 
Наступним відповідаль-
ним стартом для рівнен-
ської дзюдоїстки стане 
чемпіонат світу, який 
проходитиме 24–27 жов-
тня ц. р. у м. Любляна 
(Словенія).

На IV етапі Кубка світу, 
який проходив у Дубаї, 
Дарина здобула дві ме-
далі: спортсменка вияви-
лася найкращою на дис-
танції 200 метрів на спині 
та фінішувала третьою на 
50-метрівці у цій самій 
дисципліні.
Повторила переможний 
заплив на 200-метрівці на 
спині наша співвітчизниця 
і на наступному етапі Куб-
ка світу, який відбувся у 
Катарі. Дарина Зевіна фіні-

шувала першою, другою 
стала японська спортс-
менка Саяке Акасе, тре-
тьою – угорська плавчиня 
Катінка Хоссу. Ще одне 
«золото» Катару Дарина 
здобула на дистанції 100 
метрів на спині. А от на 
50-мет рівці українка по-
кращила результат Дубаї, 
зійшовши на срібну схо-
динку п’єдесталу пошани. 
«Золото» дісталося  Олек-
сандрі Урбанчук (Польща), 
«бронза» – Саяке Акасе. 

У Федерації профспілок Рівненської 
області сердечно вітали Анастасію Тур-
чин – бронзову призерку чемпіонату 
Європи з дзюдо серед юніорів та юні-
орок віком до 21 року, який проходив 
у місті Сараєво (Боснія і Герцеговина), 
та заслуженого тренера України, тре-
нера обласного комплексного ДЮСШ 
«Авангард» Михайла Романкевича.

Українська плавчиня Дарина Зевіна на 
етапах Кубка світу FINA з плавання на 
короткій воді здобула низку перемог.

МАСОВА ФІЗКУЛЬТУРА | СПАРТАКІАДА ПРАЦІВНИКІВ ЖКГ НА ДНІПРОПЕТРОВЩИНІ

Вадим ОБУХІВСЬКИЙ
спеціально для «ПВ»

Н

Ювілейна ХХV спартакіада шкіл-інтернатів, 
яка нині проводиться лише в Закарпатській 
області, відбулася на базі Перечинської 
школи-інтернату. Організували  спортивне 
свято департамент освіти і науки, молоді та 
спорту облдержадміністрації та Закарпат-
ська обласна рада ФСТ «Україна». 

коротко

МІЦНЕ ЗДОРОВ’Я N 
УСПІШНЕ ЖИТТЯ 
Згідно з постановою президії обкому профспіл-
ки працівників житлово-комунального господар-
ства, місцевої промисловості та побутового обслу-
говування населення та обласної організації ФСТ 
«Спартак» цьогоріч VI обласна галузева спартакіа-
да відбувалася у два етапи.

Краща спортсменка спартакіа-
ди Каріна Морозова з подарун-
ком від Василя Машики
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Видавець – пiдприємство  
«ПРОФIНФОРМ» ФПУ.

Американським дослідникам 
вдалося визначити гостроту 
зору боривітра звичайного, 
птаха із родини соколових. 
Його зір виявився в 2,6 раза го-
стріше людського. Якби люди-
на мала такий зір, вона змогла 
б прочитати всю таблицю для 
визначення гостроти зору на 
відстані близько 90 м.

 СКАНВОРД

  25–31 жовтня

Дослідження, опубліковане в 
журналі «Наука» професором 
Алексом Каселніком з Оксфорд-
ського університету, виявило, 
що ворони – дуже розумні пта-
хи. Вони навіть вміють обманю-
вати. А досвідчений спостерігач 
за природою і птахами письмен-
ниця Кендіс Севейдж зауважи-
ла, що ворони можуть жартува-
ти та розігрувати одне одного.

ВОРОНИ N СПРАВЖНІ ЖАРТІВНИКИ ТАЄМНИЦІ 
ПТАШИНОГО ЗОРУ

ЗНАМЕННИХ І ПАМ’ЯТНИХ ДАТ

Відповіді на сканворд, надрукований у № 42

Пр
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ьн

а 
ві
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ь –

 «
мі

лі
ме

тр
».

Розгадавши сканворд і вписавши букви в клі-
тинки, виріжте його по червоній рамці та на-
дішліть нам на адресу: «Профспілкові вісті», 
майдан Незалежності, 2, м. Київ, 01012  
або profvisti@ukr.net. 
Усіх, хто правильно розгадав сканворд і пер-
шим надіслав відповідь, чекає винагорода – 
піврічна передплата на газету «Профспілкові 
вісті».
ВІТАЄМО Ніну Нечипоренко з смт Володарськ-
Волинський Житомирської обл., яка правильно 
розгадала сканворд у № 42.
До уваги переможців конкурсу! Щоб отримати 
піврічну передплату на газету «Профспілкові 
вісті», необхідно подати до редакції копію 
ідентифікаційного коду, а також вказати 
 домашню адресу й поштовий індекс.

25  

27  

28  

29  

30  

31  

Золоті візерунки осені Фото Кирила ЛАТИШЕВА

ОВЕН 
Доведеться 
спілкуватися з 

людьми, які вам не-
приємні. Забудьте на 
якийсь час про свої 
амбіції, щоб знайти 
спільну мову з конку-
рентами.   

ТЕЛЕЦЬ 
Слушний час 
для віднов-

лення старих контактів. 
Зверніться до партне-
рів по допомогу і змо-
жете легко вирішити 
фінансове питання.   

БЛИЗНЮКИ 
Цей тиждень 
буде складним 

і принесе кілька не-
приємних сюрпризів. 
Не варто повідомляти 
керівництву про вини-
клі проблеми. Спро-
буйте вирішити їх свої-
ми силами.  

РАК 
На вас очікує 
вигідна про-

позиція від нових 
партнерів. Сміливо ді-
йте, адже удача не по-
лишатиме вас ні на 
мить, і всі фінансові 
питання будуть вирі-
шені дуже швидко.   

ЛЕВ 
До вас можуть 
висуватися до-

даткові вимоги. Не 
варто боротися за 
справедливість і дово-
дити свою правоту. 
Змиріться на деякий 
час із ситуацією, аби 
уникнути конфлікту.   

ДІВА 
Колеги будуть 
вороже нала-

штовані до вас. Не 
варто витрачати час на 
з’ясування стосунків, 
краще виконуйте свою 
частину роботи якісно, 
виявляючи при цьому 
свої найкращі риси.

ТЕРЕЗИ 
Цей тиждень 
сприятливий 

для вирішення фінан-
сових питань. Звер-
нувшись по допомогу 
до впливової особи, 
ви отримаєте під-
тримку і потрібну 
протекцію.   

СКОРПІОН 
Ви зможете ви-
рішити всі свої 

проблеми завдяки 
втручанню впливової 
особи. Вигідна пропо-
зиція від партнерів 
принесе значний при-
буток.         

СТРІЛЕЦЬ 
Саме час на-
вести лад у 

документації, щоб 
продемонструвати до-
брі результати своєї 
роботи. У стосунках із 
керівництвом можли-
ве прикре непорозу-
міння.    

КОЗЕРІГ 
На вас чекає 
приємна 

звістка від старих 
партнерів. Вдалий час 
для розмови з керів-
ником про підвищен-
ня зарплати.      

ВОДОЛІЙ 
Не варто виру-
шати у відря-

дження і далекі поїзд-
ки, якщо не бажаєте 
ускладнювати своє 
життя зайвими пере-
шкодами. Краще при-
святіть час статичній 
роботі, наприклад під-
готовці документів.  

РИБИ 
Намагайтеся 
стримувати 

свої емоції, інакше 
спровокуєте конфлікт. 
Ваші колеги спробу-
ють втягнути вас в ін-
тригу. Не варто довіря-
ти думці оточуючих.

28 жовтня – 3 листопада

ГОРОСКОП

Маленькі діти вирізають аплікації з кольорового паперу, а Марк Вагнер із 
США використовує для творчості грошові купюри. Причому робить це про-
сто майстерно. Він подрібнює їх на шматочки, створюючи незвичайні ком-
позиції, повідомляє kulturologia.ru.
 Художник в основному застосовує в роботі однодоларові купюри, вважа-

ючи їх найпоширенішим папером в Америці. Джордж Ва-
шингтон, чий портрет заслужено прикрашає один до-

лар, посідає чільне місце в багатьох колажах. То він 
рубає вишневе дерево, то прогулюється в саду, 

то читає газету або ж перекушує на доларовій 
купюрі. Інші колажі зображують фантастичні 
сцени, такі як острів з біоморфною рослин-
ністю, розташований на вершині хвилі з 
доларових купюр. 
Як стверджує Марк Вагнер, його роботи 

покликані не тільки прикрасити інтер’єр, а й 
підкреслити залежність людей від грошей.

ДИЗАЙНЕР СТВОРЮЄ КАРТИНИ ІЗ СПРАВЖНІХ ДОЛАРІВ

КАЛЕНДАР


